
A
A {ta je sve ~ekalo na tom putu, gde su wegova ~vo-
ri{ta, gde nedoumice o pravcu, a gde odluke o sme-
ru – ispri~ala nam je nedavno, priznaju}i ipak da:
Umetnik na sceni ima tu privilegiju da pro`ivi
sve, ~ak i ono {to mo`da nikada ne}e do`iveti u

sopstvenom `ivotu, ali uvek filtriraju}i tu emociju
kroz sopstvenu li~nost, kroz svoju su{tinu...

Sudbinom odre|eni ili pojedina~nim energijama
oblikovani, na{i `ivoti se odvijaju na sasvim
razli~ite na~ine. [ta je to {to je odredilo Va{
`ivot? [ta ga je u~inilo ba{ ovakvim kakav jeste?
– Gustav Merink ka`e: Strah ose}a samo onaj koji

se suprotstavqa svojoj sudbini. To je nekako odredilo i
moj put, od najranijeg detiwstva, kada moja profesija i
po~iwe, pa sve do danas. Mnoge devoj~ice sawaju da se
bave baletom, neke se u wemu kratko zadr`e, a onda

odustanu. Ja sam nastavila i, sticajem okolnosti, na-
ravno, uz talenat, rad, ali i uz mnogo sre}e, sop-
stvenim izborima, ali i sudbinskim predispozo-
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cijama,  na tom putu sam profesionalno, evo ve} dvadeset godina.
S vremenom sam shvatila da na neke stvari mo`emo da uti~emo, a
neke jednostavno sledimo. Privatno i profesionalno.

[ta je to {to ste na tom putu samo sledili?
– Ponekad su to bile neke zakonitosti profesije, a ponekad

sam sledila i svoje srce, nau{trb profesije. Kada se vratim una-
zad linijom `ivota i profesije, spremaju}i predstavu kojom obe-
le`avam dvadeset godina karijere, pomislim da je, verovatno,
sve ovako kako se dogodilo i trebalo da se dogodi. A to je uvek
najva`nije. Skoro trinaest godina bavila sam se klasi~nim ba-
letom, onda sam se na{la pred odlukom – ili da promenim stil
igrawa, ili da prestanem da igram. Bio je to trenutak moje umet-
ni~ke stagnacije, bili su mi potrebni novi izazovi. Nekako u to
vreme stigla mi je ponuda za ugovor sa Aterbaletom. Pridru`ila
sam se toj kompaniji i u woj nastavila svoj umetni~ki rad. Ne{to
vi{e od {est godina provedenih u Aterbaletu najlep{e su isku-
stvo u mom `ivotu. Obi{li smo celu planetu nekoliko puta, ima-
li smo vi{e od sto predstava u sezoni, profesionalno sam bila
potpuno ispuwena. A onda sam ponovo osetila prezasi}enost.
Po~ela je da me gu{i vezanost za istu grupu, nesloboda, nemogu}-
nost da se ostvarim i na nekim drugim planovima, da zadovoqim
i neka svoja druga~ija interesovawa. Sada sam fri lenser. U po-
~etku sam se pla{ila tog statusa. Me|utim, radim i daqe. Nedav-
no sam zavr{ila zanimqiv projekat sa Suzanom Beltrami u Mi-
lanu, turneju od dva meseca, a onda sam u Pozori{tu na Terazija-
ma pripremala predstavu povodom dvadeset godina profesional-
ne karijere, jer mi je upravo ono ponudi-
lo tu mogu}nost. Predstavu sam spre-
mala sa koreografom sa kojim sam
ve} du`e sawala da radim. Mi-
kele Merola je prihvatio moju
ponudu, a u projekat su se
ukqu~ili sjajni umetnici i
qudi sa kojima je zadovoq-
stvo raditi: moj partner

je Milan Rus, prvi solista Narodnog pozori{ta, Jelena Male{e-
vi} je kostimograf, muziku je napisao Kiril Xajkovski, scenogra-
fiju je postavio Aleksandar Deni}, Irina Markovi} je pisala
tekst, ansambl iz Pozori{ta na Terazijama je upotpunio ~itavu
sliku – a ja sam proslavila jubilej. Svi smo se odli~no uklopili,
razmi{qamo na sli~an na~in i veoma se dobro razumemo.  Pred-
stava se zove „La capinera” i inspirisana je romanom Verge iz 19.
veka. Pri~a je vrlo klasi~na, ali je wena koreografska nadgrad-
wa stilizovana, filozofska i svedena na citat: ...To je bajka o
slobodi da se voli...  Jer ~ovek koji izgubi svoju slobodu ostaje i
bez mogu}nosti da voli onako kako `eli, da `ivi onako kako `e-
li... ^ini se i da je to jedan od kqu~nih problema savremenosti.
Svi smo prili~no uslovqeni navikama, o~ekivanim na~inima,
kompromisima i ograni~eni strahom. 

Da li Vi prihvatate kompromise kao re{ewa?
– Mislim da spadam u osobe koje to retko ~ine, mada i ja ̀ i-

vim isto to vreme o kome govorimo. Zato sam kompromise povre-
meno ~inila, ali sam ih isto tako svodila na minimum. Tako su,
verovatno, neke moje odluke drugima izgledale drasti~ne. Kada
~ovek oseti da je do{ao do svojih unutra{wih limita, vrlo ~esto
po`eli da promeni i to {to ga okru`uje, pa  makar to bili posao,
grad, zemqa... 

Vi i jeste jednom rekli: Mi ipak `ivimo onako kako smo
izabrali. [ta je u Va{em slu~aju podrazumevao taj izbor?
Uvek postoje i dobra i lo{a strana.
– To su upravo kompromisi. Vrlo ~esto smo, na`alost, pri-

morani da ih pravimo. Neki qudi `ive svoje `ivote, a da ~ak i
nemaju svest o tome koliko im je lo{e, neki ose}aju strah pred
promenama bilo koje vrste. Verujem da u jednom trenutku ~ovek mo-
ra da reaguje onako kako ose}a i da prihvati rizik koji uz tu od-
luku ide. Nekad }e mu tu odluku do{apnuti srce, nekada }e i mo-
zak odraditi svoje. Moram priznati da je srce kod mene bilo u
prednosti u takvim trenucima. 

Va{e poreklo je jermensko. Putovali ste po ~itavom svetu,
upoznavali razli~ite kulture... Jeste li, vrativ{i se uvek
na kraju sebi, gde sve po~iwe i sve se zavr{ava, tu prepo-
znali i specifi~nost svog genetskog zapisa?

– Moram vam priznati da sebi prili~no zameram {to
nisam dovoqno pa`we posvetila svojim korenima.

Ve} nekoliko godina intenzivno razmi{qam o to-
me, a onda uvek iskrsne ne{to {to je hitnije.

Nadam se da }u imati dovoqno vremena i
mogu}nosti da se tome posvetim. Ali se

se}am, to je bilo pre desetak godina,
da sam bila na gostovawu u Uzbeki-
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stanu. Kostjukov i ja smo igrali @izelu
i Don Kihota sa wihovom nacionalnom
kompanijom u Ta{kentu. Na otvarawu
festivala, kako su u Uzbekistanu `ive-
li i Jermeni, pojavili su se sa svojim
plesom. O~i su mi se napunile suzama,
onako iskonski, jer ih zaista ose}am
kao svoj narod. Ovde sam ro|ena, a uz
ma|arske, jermenske, ukrajinske, srp-
ske i nema~ke primese u poreklu, moja
genetika je prili~no izme{ana. 

Da li ime A{hen na jermenskom
ima neko zna~ewe.
– Praskozorje.

Izabrali ste balet. A {ta je on za Vas?
– Te{ko je iskreno odgovoriti na to pitawe, a izbe}i pate-

tiku. ^ovek posve}en profesiji, pogotovo kada je to umetnost, vi-
{e ne pravi veliku razliku izme|u onoga {to je `ivot, i onoga
{to je profesija. Te dve stvari su sasvim izme{ane, ponekad i
zbog konkretnih, tehni~kih razloga, jer vam izuzetno mnogo vreme-
na treba za tu vrstu posla. Moram priznati da je ba{ ta ~iweni-
ca po~ela da me optere}uje. Pre ili kasnije na|ete se pred pita-
wem: dokle ovako, koliko }e sve to trajati? A kada to ka`em, mi-
slim na ~iwenicu da sam stalno na putu, da nemam svoj dom, svoje
uto~i{te. Tako sam ̀ ivela posledwih sedam godina. Sa turneje na
turneju, mewaju}i gradove, a nikada se ne vra}aju}i onome {to je
dom, putuju}i uvek iznova u neku drugu zemqu, gde ne govore na{im
jezikom, ne pozdravqaju sa dobar dan, ve} na francuskom, itali-
janskom, nema~kom, engleskom... U jednom trenutku sve to po~ne da
smeta. Zato sam i napravila jo{ jedan rez, i odlu~ila da vi{e ne
pripadam kompaniji koja }e da uslovqava moj `ivot.

Taj `ivot je spoqa izgledao privla~no. On to na neki na~in
i jeste bio... Me|utim, izme|u svih tih gradova i gostovawa, odjed-
nom sam po`elela da se vratim u Beograd. Mada nisam sigurna da
}u ovde ostati. Mislim da }u opet morati na put.

Vratili ste se u Beograd, a da li se on promenio? 
- Mislim da je u fazi mewawa, i to na boqe. Vidim to po

qudima sa kojima radim, koji su puni neverovatnog entuzijazma.
Neobi~no mi je prijatno da budem sa wima u baletskoj sali. 

Beograd i daqe ima prili~an problem sa {kolovawem za
vrhunski balet. Sve se zavr{ava na nivou sredwe {kole...
– Na{a najve}a {kola je na{e profesionalno iskustvo, rad

sa koreografima. Zato je va`no da svaki umetnik odlazi iz jedne
ku}e u drugu. To je verovatno jedni na~in da baletski igra~ raste.
Naravno, ukoliko ti isti igra~i imaju dobru osnovu, sve im je ka-
snije neuporedivo lak{e. 

Od Vas se o~ekuje, posle ogromnog iskustva koje imate, da
se posvetite i pedago{kom radu.
– To jeste logi~an put moje karijere, ali ne zavisi samo od

mene. Pitawe je da li }u se pedago{kim radom baviti ovde, ili
negde drugde. 

Da li je pokret koji ~ini balet dovoqan da se iznese na po-
vr{inu sve ono emotivno i kreativno {to nosite u sebi?
– Taj problem sam, posle trinaest godina iskustva, imala sa

klasi~nim baletom. Osetila sam da mi to vi{e nije dovoqno da
se izrazim kao bi}e. Koreografski stil kojim sam se bavila po-
sledwih {est godina u Aterbaletu pomogao mi je da se neuporedi-
vo boqe pove`em sa svojom su{tinom. Da sebe boqe razumem, da
shvatim {ta `elim, a {ta ne `elim, {to je mo`da bitnije. 

Koliko je balet zaista igra?
– Ako nije igra, onda nema nikakvog smisla. Kada prestane

da bude igra, onda je vreme da se povu~emo. 

[ta je Va{ najve}i strah pred nastup, ukoliko postoji?
– Strah uvek postoji, mada je to stawe pravilnije nazvati kon-

struktivnom tremom.  Igrala sam vi{e od sto predstava godi{we,
i ma {ta da se te, konkretne ve~eri tra`ilo od mene, uvek se taj
ose}aj javi neposredno pre po~etka predstave i sa prvim korakom
– nestajao. Ta vrsta treme je prirodna, jer je i na{a odgovornost
velika. Svi znamo da je balet umetnost, ali mnogi zaboravqaju da
je na{ posao povezan sa velikim fizi~kim naporima, discipli-
nom, da zavisi od na{eg tela, raspolo`ewa, stawa zdravqa...

Te 1991. godine nominovani ste za primabalerinu u Na-
rodnom pozori{tu. Igrali ste u Labudovom jezeru, Don Ki-
hotu, Samsonu i Dalili, Dami s kamelijama, Isidori Dan-
kan, Uspavanoj lepotici, Karmen... Ve}ina dama koje ste
o`iveli na sceni nosi izuzetnu tragiku i tugu. Kako ste tu
emociju izneli na sceni?
– Umetnik na sceni ima tu privilegiju da pro`ivi sve, ~ak i

ono {to nikada ne}e do`iveti u sopstvenom `ivotu, ali uvek
filtriraju}i tu emociju kroz sopstvenu li~nost, kroz svoju su{ti-
nu. Sve te velike tuge su i na{e tuge...

Da li se izme|u svih tih malih i velikih gradova, malih i
velikih scena i uglavnom velikih uloga, ipak, pogubi ̀ ivot?
– Sasvim sigurno ga `ivite druga~ije. Imate ne{to o ~emu

drugi sawaju, a sawate o ne~emu {to drugi imaju, i ~ak ne smatra-
ju posebno va`nim. ^esto sam sa kolegama iz Aterbaleta pri~a-
la o tome. Nas dvadesetoro je delilo istu sudbinu. Da, zaista je
privilegija raditi posao koji volite i na taj na~in zara|ivati
za `ivot. Ali samo mi znamo sve strane te pri~e. Ponekad se za-
re|a niz od sedam predstava za {est dana, i na toj nekoj posled-
woj predstavi, kada se zavesa spusti, ostanemo da le`imo na
sceni, umorni i iscrpqeni... Tada nam je zaista svejedno gde smo
– da li smo u Velingtonu, Pekingu ili Wujorku... 

Ne{to sa tih putovawa uvek ostane, neka za trenutak ukra-
dena slika, ose}aj o qudima...
– Uspela sam da vidim piramide u Egiptu, piramide u Mek-

siku, pozori{te u Wujorku, da upoznam razli~ite i zanimqive
qude, srda~nost Novozelan|ana, neverovatnu kulturu u pona{a-
wu Kineza, Skandinaviju, Evropu, Aziju, Severnu i Ju`nu Ameri-
ku... U Brazilu smo igrali i u nekim malim gradovima, {to je po-
sebno iskustvo. Meksiko me je ostavio bez daha. I sve te publi-
ke su bile sjajne... Ali je najlep{a publika, moja publika. Najvi-
{e volim da igram u Beogradu. 

Dragana MARKOVI]


